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منظور از مشیّت خداوند چیست؟ اختیار انسان چه جایگاهی در این مشیّت دارد؟

هر  تحقّق  برای  که  اوست  تکوینی  اذن  خداوند،  خواستن  و  است  خواستن  معنای  به  مشیّت، 
چیزی ضروری است و می‌تواند با رضای او که اذن تشریعی اوست، منافات داشته باشد؛ چنانکه 
شْرَكُوا 1ۗ؛ »و اگر خداوند می‌خواست شرک نمی‌ورزیدند« و فرموده 

َ
هُ مَا أ فرموده است: وَلَوْ شَاءَ اللَّ

فرموده  و  نمی‌کشتند«  را  یکدیگر  اگر خداوند می‌خواست  »و  اقْتَتَلُوا2؛  مَا  هُ  اللَّ شَاءَ  وَلَوْ  است: 
فَعَلُوهُ 3ۖ؛ »و اگر پروردگارت می‌خواست آن کار را نمی‌کردند« و فرموده  كَ مَا  رَبُّ است: وَلَوْ شَاءَ 
هِ 4ۚ؛ »و آنان به احدی زیان رساننده نبودند مگر با  حَدٍ إِلَّ بِإِذْنِ اللَّ

َ
ينَ بِهِ مِنْ أ است: وَمَا هُمْ بِضَارِّ

هُ يُرِيدُ ظُلْمًا لِلْعَالَمِين5َ؛  اذن خداوند« یعنی از حیث تکوینی، در حالی که فرموده است: وَمَا اللَّ
»و  الْفَسَاد6َ؛  يُحِبُّ  لَ  هُ  وَاللَّ است:  فرموده  و  نمی‌خواهد«  جهانیان  برای  را  ظلمی  خداوند  »و 
خداوند فساد را دوست نمی‌دارد« و فرموده است: وَلَ يَرْضَى لِعِبَادِهِ الْكُفْرَ 7ۖ؛ »و برای بندگانش 
به کفر راضی نیست« و فرموده است: وَلَ يُرِيدُ بِكُمُ الْعُسْر8َ؛ »و برای شما سختی را نمی‌خواهد« 

یعنی از حیث تشریعی.

1 . الأنعام/ ۱۰۷
2 . البقرة/ ۲۵۳
3 . الأنعام/ ۱۱۲
4 . البقرة/ ۱۰۲

5 . آل عمران/ ۱۰۸
6 . البقرة/ ۲۰۵

7 . الزّمر/ ۷
8 . البقرة/ ۱۸۵
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اذن  عدم  زیرا  ندارد؛  منافاتی  انسان  اختیار  با  خداوند  مشیّت  که  می‌شود  دانسته  اینجا  از 
تشریعی او به کاری که به آن اذن تکوینی داده است، در صورتی معنا دارد که خودداری انسان 
از آن ممکن باشد؛ وگرنه لغو و بیهوده است و با این وصف، اذن تکوینی او بازتاب اختیار انسان 
لُ وَالْـآخِرُ است؛ چراکه از  وَّ

َ
است؛ همچنانکه منشأ آن محسوب می‌شود و این مصداق هُوَ الْ

تَشَاءُونَ  وَمَا  یک سو اختیار انسان ناشی از اذن تکوینی خداوند است؛ چنانکه فرموده است: 
تکوینی  اذن  دیگر  از سوی  و  بخواهد«  اینکه خداوند  مگر  نمی‌خواهید  »و  1؛  ۚ هُ  اللَّ يَشَاءَ  نْ 

َ
أ إِلَّ 

کند  اختیار  را  خوبی  انسان  هرگاه  که  صورت  این  به  دارد؛  هماهنگی  انسان  اختیار  با  خداوند 
تحقّق  او  مشیّت  با  آن  پس  می‌دهد،  تکوینی  اذن  آن  به  خداوند  سازد،  فراهم  را  آن  زمینه‌ی  یا 
می‌یابد، در حالی که اگر می‌خواست به آن اذن تکوینی نمی‌داد و در نتیجه، تحقّق نمی‌یافت و 
هرگاه انسان بدی را اختیار کند یا زمینه‌ی آن را فراهم سازد، خداوند به آن اذن تکوینی می‌دهد، 
و  نمی‌داد  تکوینی  اذن  آن  به  اگر می‌خواست  که  در حالی  تحقّق می‌یابد،  او  با مشیّت  آن  پس 
يُرِيدُ الْعَاجِلَةَ  در نتیجه، تحقّق نمی‌یافت و این معنای سخن اوست که فرموده است: مَنْ كَانَ 
رَادَ الْـآخِرَةَ 

َ
۝ وَمَنْ أ مَ يَصْلَهَا مَذْمُومًا مَدْحُورًا  لْنَا لَهُ فِيهَا مَا نَشَاءُ لِمَنْ نُرِيدُ ثُمَّ جَعَلْنَا لَهُ جَهَنَّ عَجَّ

كَ ۚ وَمَا  ۝ كُلًّ نُمِدُّ هَؤُلَءِ وَهَؤُلَءِ مِنْ عَطَاءِ رَبِّ ولَئِكَ كَانَ سَعْيُهُمْ مَشْكُورًا 
ُ
وَسَعَى لَهَا سَعْيَهَا وَهُوَ مُؤْمِنٌ فَأ

كَ مَحْظُورًا2؛ »هر کس )زندگی( زودگذر را خواسته باشد هر چه بخواهیم را برای او  كَانَ عَطَاءُ رَبِّ
در آن پیش می‌نهیم برای کسی که بخواهیم، سپس جهنّم را برایش قرار می‌دهیم که نکوهیده 
و خوار به آن می‌رسد و هر کس )زندگی( آخرت را بخواهد و سعیش را برای آن بکند در حالی که 
مؤمن است، آن‌ها سعیشان پاداش داده می‌شود. هر کدام از این‌ها و آن‌ها را از عطاء پروردگارت 

امداد می‌کنیم و عطاء پروردگارت بازداشته نیست«.

بنابراین، خوبی و بدی انسان جز با مشیّت خداوند تحقّق نمی‌یابد، ولی مشیّت خداوند نتیجه‌ی 
اختیار انسان است؛ با توجّه به اینکه خداوند به بندگان ستمکار نیست و خوبی را جز برای اهلش 
از  بود.  پوشیده  مشرکان  بر  که  است  ظریفی  نکته‌ی  این  نمی‌خواهد.  اهلش  برای  جز  را  بدی  و 
را منافی  او  آنان میان اذن تکوینی و اذن تشریعی خداوند فرقی نمی‌شناختند و مشیّت  این رو، 
هُ مَا عَبَدْنَا مِنْ  شْرَكُوا لَوْ شَاءَ اللَّ

َ
ذِينَ أ با اختیار خود می‌پنداشتند؛ چنانکه فرموده است: وَقَالَ الَّ

مْنَا مِنْ دُونِهِ مِنْ شَيْءٍ 3ۚ؛ »و کسانی که مشرک شدند گفتند:  دُونِهِ مِنْ شَيْءٍ نَحْنُ وَلَ آبَاؤُنَا وَلَ حَرَّ
اگر خداوند می‌خواست ما و پدرانمان چیزی جز او را نمی‌پرستیدیم و به جای او چیزی را حرام 
آمَنُوا  ذِينَ  لِلَّ كَفَرُوا  ذِينَ  الَّ قَالَ  هُ  اللَّ رَزَقَكُمُ  ا  مِمَّ نْفِقُوا 

َ
أ لَهُمْ  قِيلَ  وَإِذَا  نمی‌کردیم« و فرموده است: 

1 . الإنسان/ ۳۰
2 . الإسراء/ ۱۸ تا ۲۰

3 . النّحل/ ۳۵
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از  آنان گفته می‌شود  به  مُبِين1ٍ؛ »و چون  إِلَّ فِي ضَلَلٍ  نْتُمْ 
َ
أ إِنْ  طْعَمَهُ 

َ
أ هُ  اللَّ يَشَاءُ  لَوْ  مَنْ  نُطْعِمُ 

َ
أ

انفاق کنید، کسانی که کافر شدند به کسانی که ایمان  چیزی که خداوند روزی‌تان کرده است 
آوردند می‌گویند: آیا کسی را اطعام کنیم که اگر خداوند می‌خواست او را اطعام می‌کرد؟! شما جز 

در گمراهی آشکاری نیستید«.

سوال و جواب در موضوع »مشیت« را خواندم. پس اینکه مثلًا می‌گویند: الله مقدّر کرده یا اگر 
مقدّر کند که فلان کار انجام شود حتماً انجام می‌شود، یعنی چه؟ آیا این مثال‌ها با این جواب شما 
که همه‌ی کارها را ما انجام می‌دهیم و صرفاً انجام این کارها را الله اذن تکوینی می‌دهد، در تناقض 

نیست؟

تناقضی وجود ندارد، بلکه مطابقت وجود دارد؛ چراکه بنا بر جواب فوق، هیچ یک از کارهای ما 
بدون اذن خداوند ممکن نیست و روشن است که او می‌تواند اذن ندهد تا هیچ یک از کارهای ما 
انجام نشود و با این وصف، سخن کسی که می‌گوید: »اگر خداوند بخواهد چنین خواهد شد«، 
کاملًا صحیح است؛ با توجّه به اینکه اگر خداوند نخواهد چنین نخواهد شد، اگرچه انسان بخواهد 
و تلاش کند. توضیح آنکه گاه انسان با اختیار خود زمینه‌ی بدی را فراهم می‌سازد و سپس اراده‌ی 
خوبی می‌کند، ولی خداوند به خوبی اذن نمی‌دهد؛ چراکه زمینه‌ی آن توسّط انسان فراهم نشده، 
بلکه زمینه‌ی بدی فراهم شده است و گاه انسان با اختیار خود زمینه‌ی خوبی را فراهم می‌سازد و 
سپس اراده‌ی بدی می‌کند، ولی خداوند به بدی اذن نمی‌دهد؛ چراکه زمینه‌ی آن توسّط انسان 
فراهم نشده، بلکه زمینه‌ی خوبی فراهم شده است. این در حالی است که هیچ انسانی در پیشگاه 
این  این وصف، همواره  با  و  زمینه‌ی بدی محسوب می‌شود  و هر گناهی  نیست  خداوند بی‌گناه 
احتمال وجود دارد که انسان با وجود اراده و تلاش فراوان، به سبب یکی از گناهانش به خوبی موفق 
نشود یا به بدی مبتلا شود و این نتیجه‌ی اختیار خودش خواهد بود؛ چنانکه خداوند فرموده است: 
يْدِكُيمْ وَيَعْفُو عَنْ كَثِير2ٍ؛ »و هر مصیبتی که به شما می‌رسد 

َ
صَابَكُمْ مِنْ مُصِيبَةٍ فَبِمَا كَسَبَتْ أ

َ
وَمَا أ

1 . یس/ ۴۷
2 . الشّوری/ ۳۰

پاسخ به پرسش فرعی 1	                                          تاريخ: ۱۳۹۷/۶/۱۸

تعلیقات
پرسش‌ها و پاسخ‌های فرعی

تاريخ:  ۱۳۹۷/۶/۱۵نویسنده: مهدی طارمیپرسش فرعی 1 
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به خاطر چیزی است که دستانتان کسب کرده است و از بسیاری چشم می‌پوشد« و در عین حال، 
هِ 1ۗ؛ »هیچ مصیبتی نمی‌رسد مگر با اذن خداوند«  صَابَ مِنْ مُصِيبَةٍ إِلَّ بِإِذْنِ اللَّ

َ
فرموده است: مَا أ

و این گویای آن است که اذن خداوند با اختیار انسان منافاتی ندارد، بلکه نتیجه‌ی مستقیم یا غیر 
یا بدی  برای تحقّق خوبی  انسان  اختیار  انسان است؛ همچنانکه نشان می‌دهد  اختیار  مستقیم 

کافی نیست، بلکه اذن خداوند برای آن لازم است.

1 . التّغابن/ ۱۱

صفحه کانال تلگرام پایگاهصفحه فیسبوک پایگاه لینک مطلب فوق
صفحه توئیتر پایگاه*لطفاً بر روی لینک مورد نظر خود کلیک کنید. صفحه اینستاگرام پایگاه
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https://twitter.com/Alkhorasani_fa/
https://www.instagram.com/alkhorasani.fa/
https://www.alkhorasani.com/fa/about/آشنایی-با-نهضت-بازگشت-به-اسلام/

